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Schválená úprava pred- 
stavuje - podľa prezident- 
ky - oslabenie práva za-
mestnanca, a to osôb 
so zdravotným postih-
nutím, na ochranu pred 
výpoveďou zo strany za- 
mestnávateľa. Ako uvied- 
la v dôvodovej správe, 
predmetná novela by ne-
priniesla zlepšenie pos- 
tavenia zamestnancov 
so zdravotným postihnu-

tím, ale naopak, znížila by ich reálnu ochranu spôso-
bom, ktorý nezodpovedá požiadavkám Ústavy SR a ani 
medzinárodného Dohovoru o právach osôb so zdravot-
ným postihnutím. Zároveň by priniesla neprimeranú 
právnu neistotu nielen pre zamestnancov, ale aj pre 
zamestnávateľov. S obdobnými výhradami voči prija-
tej úprave sa na prezidentku obrátila aj komisárka pre 
osoby so zdravotným postihnutím.
 Ďalšie zmeny prinieslo rokovanie parlamentu vo 
štvrtok, 24. februára, ktoré schválilo poslaneckú no-
velu Zákona o službách v zamestnanosti, vďaka čomu 
sa má postavenie ťažko zdravotne postihnutých osôb 
na trhu práce zlepšiť. Zabezpečiť to má poslanecká 
novela, ktorá upravuje lehoty pri procese prepúšťania 
takéhoto zamestnanca. Parlament zároveň odobril aj 
pozmeňujúci návrh koaličného poslanca Dominika 
DRDULA, na základe čoho sa novelizoval zákon o služ-
bách zamestnanosti, hoci pôvodne to bol Zákonník 
práce. Zároveň sa zmenila lehota z kalendárnych na 
pracovné dni. 
 Legislatíva v súčasnosti určuje zamestnávateľovi 
povinnosť vyžiadať si súhlas od úradu práce v prípade, 
ak chce výpoveďou ukončiť pracovný pomer s osobou so 
zdravotným postihnutím. Úrad práce aktuálne má na 
vyjadrenie 30 – dňovú všeobecnú lehotu. „Zamestná-
vateľ stráca pre túto lehotu motiváciu vziať ŤZP (ťažko 
zdravotne postihnutú) osobu do pracovného pomeru  
a namiesto toho to obchádza prácou na dohodu alebo 
prácou načierno. Súčasný stav neposkytuje ochranu 
pred výpoveďou, ale pred pracovným pomerom no-
vých zamestnancov. Úmysel bol chrániť, no v skutoč-
nosti sme zamedzili vstupu ŤZP osoby na trh práce,“ 
skonštatoval poslanec DRDUL s tým, že cieľom nove-
ly má byť  zlepšiť podmienky ŤZP na pracovnom trhu  
a zvýšiť ich konkurencieschopnosť. 
 Lehota 30 dní na udelenie súhlasu príslušným 
úradom práce sa skráti na sedem pracovných dní. 
Súčasne pribudla povinnosť zamestnávateľa informo-
vať zamestnanca o tom, že žiada o udelenie súhlasu  
s jeho výpoveďou.

Af, TASR

CITÁT 
MESIACA

„Niekomu ide práca od ruky, niekomu idú ruky od práce.“
spisovateľ a ekonóm Roman KozelPrezidentka 

vetovala novelu 
Zákonníka práce
 Prezidentka Zuzana ČAPUTOVÁ vrátila Národnej 
rade SR na opätovné prerokovanie zákon z 10. fe-
bruára tohto roku, ktorým sa mení a dopĺňa Zákon-
ník práce. Prezidentka navrhuje poslancom pri opä-
tovnom prerokovaní neprijať tento zákon ako celok.

 Médiá o tom informoval Michal ČEKEL, predseda Zá-
kladnej organizácie Odborového zväzu (ZO OZ) KOVO pri 
SAD Poprad. Podľa jeho slov tak hrozí, že v celom Podtat-
ranskom regióne nebudú jazdiť autobusy. 

Od decembra v štrajkovej pohotovosti
 Vodiči autobusov sú podľa predsedu odborov dlhodo-
bo nespokojní s platmi, aj s ponukou zo strany zamest-
návateľa na ich zvýšenie. Keďže dodatok sa nepodarilo 
dojednať už viac ako rok, v decembri minulého roka vyhlá-
sili zástupcovia zamestnancov v kolektívnom vyjednávaní 
spor a vstúpili do štrajkovej pohotovosti. „Dňa 1. decem-
bra 2021 vstúpila základná organizácia do štrajkovej 
pohotovosti a 15. decembra požiadal výbor základnej 
organizácie o určenie sprostredkovateľa Ministerstvo 
práce, sociálnych vecí a rodiny SR z dôvodu kolektívne-
ho sporu v zmysle Zákona o kolektívnom vyjednávaní,“ 
vysvetlil predseda Michal ČEKEL a pokračoval:
 „Zamestnanci nemôžu pracovať za 3,71 eura v ta-
rifnej mzde na hodinu. Aj s príplatkami a prémiami 
majú 4 eurá. To je veľmi málo. My žiadame najmenej 
5,38 eura, čo je v zmysle Zákonníka práce suma v tarif-
nej triede tri,“ priblížil.
 Člen predsedníctva Rady OZ KOVO pre Prešovský re-
gión, Jozef BALICA, poukázal na to, že už v minulom roku 
predstavovali výpadky v mzdách vodičov pod Tatrami me-

sačne mínus 225 eur. „Celkový ročný výpadok za minulý 
rok bol takmer 2 700 eur. O takúto sumu prišli vodiči, ak to 
porovnávame s ich zákonnými nárokmi,“ vysvetlil.

Sprostredkovateľ zatiaľ bez úspechu
 Prvé kolo (18.januára 2022) a ani druhé kolo (23.fe-
bruára 2022) pred sprostredkovateľom však neboli úspeš-
né a k dohode o navýšení miezd nedošlo. Zástupcovia 
zamestnancov tak dali zamestnávateľovi ešte 2 týždne 
na vyriešenie otázky zvýšenia platieb s objednávateľom, 
ktorým je Prešovský samosprávny kraj. Ak sa to nepodarí 
a mzdový dodatok sa nedojedná, sú pripravení v prvej po-
lovici marca vstúpiť do ostrého štrajku. Podľa prieskumu 
odborárov by ho podporilo 75 % vodičov z celkového poč- 
tu 200 vodičov, čo by znamenalo výrazné ochromenie do-
pravy v tomto regióne.

U PODTATRANSKÉHO DOPRAVCU 
HROZÍ ŠTRAJK – PRE MZDY
 Kováci spod Tatier hrozia štrajkom a obmedzením autobusovej dopravy v celom regióne, ak v rámci kolek-
tívneho vyjednávania nedôjde v spoločnosti SAD Poprad k navýšeniu platov zamestnancov. Predmetný dodatok  
k platnej kolektívnej zmluve, v ktorom sa majú upraviť tohtoročné mzdy zamestnancov, sa pritom vyjednáva od 
októbra 2020.

Pokračovanie na 2. strane.

V SAD-kách na 
východe stále 
dusnejšie
 Nespokojnosť so svojimi mzdami už niekoľko mesiacov intenzívne deklarujú aj vodiči dopravnej spoloč-
nosti Eurobus, a.s. Košice. Náročnosť povolania, bezpečnosť cestujúcich, zodpovednosť a neustála pozornosť 
v kontraste s nízkym zárobkom, počtom odpracovaných hodín a nedostatkom vodičov spôsobujú, že predsta-
vy zamestnávateľa a zástupcov zamestnancov sa pri kolektívnom vyjednávaní nezlučujú a nájsť kompromis 
je čoraz ťažšie. Aj preto sú zamestnanci ochotní bojovať za svoje oprávnené požiadavky aj tým najkrajnejším 
spôsobom - štrajkom.
 Základné organizácie (ZO) OZ KOVO - Eurobus Košice, 
Dopravných závodov Rožňava a Spišská Nová Ves - ktoré 
so zamestnávateľom, košickým Eurobusom, kolektívne 
vyjednávajú, nenašli spoločnú dohodu ani na treťom 
kole vyjednávania. Ponuku zamestnávateľa na 6%-né  
zvýšenie miezd zamestnancov v tomto roku prijali  
z troch základných organizácií len odborári zo Spiš-
skej Novej Vsi.
 Zvyšné dve odborové organizácie – Základná orga-
nizácia (ZO) OZ KOVO Eurobus Košice a ZO OZ KOVO DZ 

Rožňava – takúto ponuku odmietli ako nedostatočnú  
a rozhodli sa požiadať Ministerstvo práce, sociálnych ve-
cí a rodiny SR o určenie sprostredkovateľa. Informoval 
o tom v polovici februára člen predsedníctva Rady OZ 
KOVO, Jozef BALICA: „Pokiaľ nedôjde k dohode ani za je-
ho účasti, nasleduje v zmysle zákona inštitút rozhodcu 
alebo štrajk. Mzdy zamestnancov tejto dopravnej spo-
ločnosti sú nízke a neodzrkadľujú náročnosť a zodpoved-
nosť vykonávanej práce,“ uviedol.

Pokračovanie na 2. strane.
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U PODTATRANSKÉHO DOPRAVCU 
HROZÍ ŠTRAJK – PRE MZDY
Najnižšia cena zo všetkých krajov?
 Spoločnosť SAD Poprad - podľa podpredsedu jej 
predstavenstva Mareka MODRANSKÉHO - považuje 
požiadavky odborárov za oprávnené. Prešovský samo-
správny kraj už preto požiadala o stretnutie s cieľom zvý-
šenia platieb, ktoré spoločnosť automaticky presunie do 
zvýšenia miezd. Dopad na mzdové náklady pre SAD Po-
prad by totiž v prípade požadovaného navýšenia predsta-
voval 600 tisíc eur ročne. „Naša spoločnosť, predstaven-
stvo, nemôže podpisovať takéto navýšenie miezd, keď ich 
nemá kryté v rámci výkonu vo verejnom záujme od ob-
jednávateľov, pretože by sme tým spôsobili dokázateľne 
škodu našej spoločnosti,“ upresnil.
 Podľa dopravnej spoločnosti, Prešovský samospráv-
ny kraj už dlhodobo uhrádza najnižšiu cenu dopravcom 
zo všetkých krajov Slovenska. Rozdiel medzi inými kraj-
mi, ktoré majú postavené ceny pre dopravcov vyššie, čo 
umožňuje dopravným podnikom poskytnúť svojim za-
mestnancom aj vyššie mzdy, sa podľa dopravcu začína 
prejavovať práve  v tomto čase.

Prešovský kraj sa bráni, príspevok 
vraj pravidelne zvyšuje
 Na vyhrotenú situáciu zareagovala aj hovorkyňa Pre-
šovského samosprávneho kraja, Daša JELEŇOVÁ. Podľa nej 
Prešovský samosprávny kraj každoročne zvyšuje príspevok 
pre svojich dopravcov, pričom v posledných rokoch išlo  
o nárast o viac ako 50 %. Tvrdenie dopravcu SAD Poprad, že 
kraj v rámci Slovenska svojim dopravcom dlhodobo uhrád-
za najnižšiu cenu, však označila za zavádzajúcu informáciu.

 Podľa nej, Prešovský samosprávny kraj pripravuje aj 
v tomto roku zvyšovanie ekonomicky oprávnených ná-
kladov v položke priame mzdy a odvody z miezd, a to od 
1. apríla. „Kraj má v pláne vyčleniť na toto navyšovanie 
platov pre vodičov prímestskej autobusovej dopravy pre 
všetkých dopravcov 1,278 milióna eur, pričom dopravco-
vi SAD Poprad na potreby navýšenia miezd od apríla 
do konca roka pripadne približne 340 tisíc eur,“ uviedla 
JELEŇOVÁ 
 Súčasne, podľa nej, pripravuje kraj aj zvýšenie nákla-
dovej položky v časti iné náklady, ako je správna a prevád-
zková réžia, ktorá sa týka miezd ostatných, technicko-hos-
podárskych zamestnancov, ktorí sa podieľajú na prevádzke 
systému prímestskej autobusovej dopravy. „V tejto položke 
nastane od 1. apríla zvýšenie o zhruba 213 tisíc eur pre 
všetkých dopravcov, ktoré budú prerozdelené medzi spo-
mínaných zamestnancov zmluvných dopravcov. Takéto 
navýšenie sme realizovali aj od 1. januára minulého roka, 
keď sa taktiež navýšili mzdy pre zamestnancov prevádzky 
a réžie,“ doplnila hovorkyňa.
 Ak sa dopravca s Prešovským samosprávnym kra-
jom nedohodnú na vyššom príspevku a následne sa za-
mestnancom nezvýšia mzdy o požadovanú čiastku, hrozí 
reálny štrajk s obmedzením dopravy v okresoch Poprad, 
Kežmarok a Levoča. „Je mi ľúto, že na to zase doplatí ces-
tujúca verejnosť, ale, samozrejme, inú možnosť nemáme. 
Verím tomu, že kompetentní konečne pochopia, že vodič 
autobusu, ktorý vykonáva takúto dôležitú prácu a zodpo-
vedá za ľudské životy, si zaslúži väčšiu mzdu,“ uzavrel od-
borový predák, M.ČEKEL.

Anita Fáková

Pokračovanie 
z 1. strany.

Zamestnanci: Nízke mzdy, zlá 
organizácia pracovnej pohotovosti
 Výhrady kovákov z dopravných spoločností v Koši- 
ciach a Rožňave smerovali predovšetkým k nedostatoč-
nému  rastu miezd a k organizácii pracovnej pohotovosti 
vodičov v prípade času čakania medzi spojmi. Odborové 
organizácie totiž odmietajú zavedenú prax, aby mini-
málny mzdový nárok bol kumulovaný v základnej zložke 
mzdy spolu s odmenou za čas čakania medzi spojmi. 
Prakticky to znamená, že náhrada mzdy za čas čaka-
nia medzi spojmi, ktorá je nárokovateľná zo zákona, sa 
presúva do turnusovej odmeny, ktorá zamestnávateľovi 
zároveň slúži na vyrovnávanie mzdy do minimálneho 
mzdového nároku. Odborári požadujú mzdu za vykona-
nú prácu najmenej vo výške minimálneho mzdového 
nároku, stanovenej Zákonníkom práce podľa príslušné-
ho tarifného stupňa a náhradu mzdy za čas čakania me-
dzi spojmi tak, ako určuje zákon. 
 Pripomeňme, že niekoľkomesačné kolektívne vyjed-
návanie novej podnikovej kolektívnej zmluvy, v ktorom 
zúčastnené strany stále nevedia nájsť kompromis, vyús-
tilo 17. decembra minulého roku do vyhlásenia štrajko-
vej pohotovosti a zástupcovia zamestnancov už vtedy 
avizovali, že zamestnanci sú ochotní za svoje požiadav-
ky aj štrajkovať.

Zamestnávateľ: 
Platy zamestnancov dostatočné
 Dopravná firma, sídliaca v Košiciach je naopak, pre-
svedčená o tom, že aj vzhľadom na iné oblasti podni-
kania sú reálne príjmy jej zamestnancov, a to aj v čase 
pandémie a priebežnej odstávky časti dopravy, dôstoj-
ným ohodnotením ich práce. Ako pre médiá uviedol ge-
nerálny riaditeľ dopravnej spoločnosti - Ľubomír GERŠI 
- v roku 2021 bol priemerný čistý príjem jej vodičov 
1018 eur. „Boli sme prekvapení z nášho pohľadu nere-
álnymi požiadavkami dvoch odborových organizácií na 
zvýšenie miezd o 26,5%. 

 Člen predsedníctva Rady OZ KOVO - J.BALICA - pripo-
menul, že kolektívne vyjednávanie sa dotýka všetkých 
zamestnancov, nielen vodičov. Napriek tomu, že predse-
da odborovej organizácie zo Spišskej Novej Vsi súhlasil  
s návrhom zamestnávateľa, konečné rozhodnutie je 
podľa neho na odborovej organizácií s najväčším po-
čtom členov odborov, teda na košickej.
 Práve od podnikovej kolektívnej zmluvy sa očakáva, 
že bude zamestnancom garantovať vyššie nároky, než 
Zákonník práce a ďalšia legislatíva Slovenskej republiky, 
vzťahujúca sa na dopravu.  
 „Pracujeme v náročnej profesii, kde máme zodpo-
vednosť za zdravie a životy nielen cestujúcich, ale aj 
ostatných účastníkov cestnej premávky. O zvýšených, 
protipandemických opatreniach, ktoré musíme dodr-
žiavať, ani nehovoriac. Odvetvie autobusovej dopravy 
pritom čelí akútnemu nedostatku vodičov a jedným z 
dôvodov je aj ich nízke ohodnotenie,“ uviedol k danej 
téme predseda ZO OZ KOVO Eurobus Košice, Milan BO-
BERSKÝ. Ako ďalej pokračoval: „Ani doteraz nedostáva-
me to, čo si zaslúžime. Priemerná mzda bez mzdových 
zvýhodnení a príplatkov je cca 1 000 € v hrubom, na 
niektorých autobusových linkách oveľa menej.“ Kovák 
Jozef BALICA, ho doplnil: „Doba je neľahká, inflácia stále 
stúpa a všetko dražie. Vodiči autobusov, ako aj ostatní 
zamestnanci Eurobusu, si vážia, že majú prácu, ale od 
zamestnávateľa požadujú adekvátne ocenenie ich práce 
a spravodlivé mzdy, nie platy pod ľudskú dôstojnosť.
 Ako sa bude situácia okolo kolektívneho vyjednáva-
nia v dopravných spoločnostiach na východnom Sloven-
sku ďalej vyvíjať a či sprostredkovateľ prinesie vytúženú 
dohodu, budeme sledovať a priebežne vás informovať 
na stránkach našich novín.

Anita Fáková

V SAD-kách na 
východe stále 
dusnejšie

l Protest vodičov autobusov za vyššie mzdy 
v Košiciach v októbri 2017.

 Konfederácia odborových zvä- 
zov (KOZ) SR odsudzuje ruskú 
agresiu voči Ukrajine a jej obyva-
teľom vyjadruje solidaritu. Odborári dúfajú v mierové 
urovnanie konfliktu. Rusko, Ukrajinu a predstaviteľov 
európskych a medzinárodných inštitúcií vyzývajú, aby 
urobili kroky, ktoré vrátia do regiónu pokoj čo najskôr.
 Útok na Ukrajinu je podľa KOZ SR ďalším smutným 
mementom ľudstva. „Naša generácia takto blízko  
k vojne nikdy nebola. Sledujeme v priamom prenose 
osudy nevinných ľudí, ktorí sú naši najbližší susedia,“ 
vyzdvihli odborári s tým, že si uvedomujú, že nezávis-
losť Ukrajiny, bezpečnosť celej Európy a budúcnosť 
celého sveta závisia od spoločnej reakcie a solidarity.
 Pre pracujúcich ľudí na Ukrajine, v Rusku a inde 
- vrátane EÚ - existuje podľa konfederácie nebezpe-
čenstvo vážneho dosahu – na život a na spravodlivosť. 
„Za týchto okolností vyzývame všetkých zaintere-
sovaných na ochranu ľudí, na ochranu mieru a dia-
lógu, mieru a spravodlivosti, mieru a demokracie,“ 
vyhlásila KOZ.

 Odborári sú presvedčení, že táto vojna v konečnom 
dôsledku poškodzuje obyvateľov na oboch stranách  
a ohrozuje suverenitu všetkých národov. Európa musí 
byť podľa nich jednotná a musí reagovať na túto jed-
nostrannú agresiu. Vyzdvihujú, že v Európe a vo svete 
musí rozhodnúť demokracia, nie tanky.
 K situácii na Ukrajine, kde došlo skoro ráno 
24.februára tohto roku k útoku a obsadeniu jej úze-
mia ruským vojskom, vydalo vyhlásenie aj predsed-
níctvo Rady Odborového zväzu KOVO.
 „Odborový zväz KOVO ostro odsudzuje útok ruských 
vojsk a ich  násilné vniknutie na územie Ukrajiny.“
 „Je neprípustné, aby bola takýmto spôsobom po-
rušovaná suverenita samostatného štátu, aby boli 
ohrozovaní nevinní ľudia a ich rodiny, aby boli neade-
kvátne mocenské praktiky a hrubá vojenská sila povy-
šované nad mier, platné zákony a medzinárodné právo.“
 „Vyjadrujeme plnú podporu a solidaritu ukrajinské-
mu národu. Vojna nie je riešením žiadneho konfliktu, 
preto vyzývame k okamžitému ukončeniu vojenskej 
agresie voči Ukrajine a k mierovému riešeniu sporov.“
 Obdobné vyhlásenia a apely na mierové rokovania 
a stiahnutie vojsk vydali aj ďalšie odborové centrály 
z celého sveta, vlády jednotlivých krajín či medziná-
rodné organizácie na čele s OSN. Vojnový konflikt však 
zatiaľ pokračuje. Zo strany Ruska mu predchádzali via-
ceré vyhlásenie prezidenta Vladimíra PUTINA a tri dni 
pred vypuknutím konfliktu aj legitimizácia dvoch sa-
mozvaných ľudových republík na východnej Ukrajine 
– Doneckej a Luhanskej.       Red.

Pokračovanie 
z 1. strany.

Odbory odsudzujú 
ruskú agresiu voči 
Ukrajine
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Z ODBORÁRSKEJ KUCHYNE

 V komentári k danému rozhodnutiu uviedol belgický 
premiér Alexander DE CROO, že pandémia nového korona-
vírusu prinútila Belgičanov pracovať flexibilnejšie, spájať 
súkromný a pracovný život, čo viedlo k „novým spôsobom 
práce“. Podľa jeho slov nové zákony umožnia väčšiu flexi-
bilitu v oblasti pracovného času a pracovného miesta. 
 Zamestnanci, ktorí o to požiadajú, tak budú môcť po 
novom pracovať desať hodín denne namiesto súčasných 
maximálne ôsmich hodín. Za rovnakú mzdu tak budú 
môcť odpracovať o jeden deň v týždni menej. Tiež sa mô-
žu rozhodnúť, že budú jeden týždeň pracovať viac a dru-
hý týždeň menej, čo by bolo užitočné pre tých, ktorí majú 
zdieľanú starostlivosť o deti a umožnilo by im to lepšie 
zladiť súkromný život s prácou. „Malo by sa tak stať na žia-
dosť zamestnanca, pričom zamestnávateľ musí poskytnúť 
solídne dôvody v prípade odmietnutia jeho žiadosti,“ opí-
sal situáciu federálny minister hospodárstva, Pierre-Yves 
DERMAGNE.

 V zmysle novely belgického Zákonníka práce musia fir-
my s viac ako 20 zamestnancami, po dohode s odbormi, 
dodržiavať aj  tzv. „právo na odpojenie sa od práce“. Táto 
úprava bola zavedená pre federálnych štátnych zamest-
nancov od 1. februára tohto roku. Zamestnanci tak po bež- 
nom pracovnom čase už nebudú musieť odpovedať na  
telefonáty a maily od svojho šéfa.

Eliminácia „sivej“ ekonomiky
 Dohodu na novom zákone dlho blokovali rokovania  
o lepšej ochrane pracovníkov platforiem, ako sú kuriéri De-
liveroo alebo vodiči taxislužby Uber. Konečná politická do-
hoda má zabrániť fungovaniu „sivej ekonomiky“, v ktorej 
platformy v súčasnosti fungujú, a poskytnúť ich pracovní-
kom väčšiu bezpečnosť. Belgický zákon čiastočne vychá- 
dza zo smernice Európskej komisie o právach zamestnan-
cov platforiem, ale k piatim kritériám európskej exekutívy  
pridalo Belgicko ďalšie.
 Napríklad každý, kto pôsobí v „platformovej ekonomi-
ke“, bude po novom lepšie chránený v prípade pracovných 

úrazov, a to prostredníctvom rozšírenia zákona o pracov-
ných úrazoch z roku 1971.
 Novinky sa týkajú aj prevádzkovateľov elektronického 
obchodu (e-commerce), ktorí na základe kolektívnej pra-
covnej zmluvy už môžu nechať zamestnancov pracovať  
v čase od 20.00 h do polnoci bez toho, aby sa to považo-
valo za nočnú prácu. Zamestnávateľ však za extra večernú 
prácu musí zaplatiť aj extra mzdu alebo príplatok. Účin- 
nosť tohto nariadenia sa vyhodnotí po dvoch rokoch.
 3/ V neposlednom rade sa nová dohoda prijatá vládou 
zameriava aj na rozvoj kultúry vzdelávania zamestnancov, 
kde sa zdôrazňuje právo na individuálne školenie pre kaž-
dého zamestnanca. Zamestnávatelia túto možnosť svojim 
pracovníkom ponúknu v rozsahu do troch dní v roku 2022, 
štyroch dní v roku 2023 a piatich dní od roku 2024. Spo-
ločnosti musia každý rok predstaviť svoj plán školení pre 
zamestnancov.

Fungovalo by to na Slovensku?
 Podľa viceprezidentky Konfederácie odborových zvä-
zov SR, Moniky UHLEROVEJ, sa na Slovensku diskusia  
k zmene nastavenia systému pracovného času len začí-
na. „Túto tému som prvýkrát otvorila už pred pandémiou, 
avšak koronakríza ukázala, že iniciácia serióznej diskusie 
je o to akútnejšia,“ komentovala a doplnila, že k takejto 
diskusii však musí byť aj politická vôľa.
 Dodala, že na Slovensku je automatizáciou ohrozených 
až tretina pracovných miest. „Skracovanie pracovného 
času je preto jedným z nástrojov, ako udržať zamestna-
nosť pri nižšom počte pracovných pozícií. Skúsenosti 
zo zahraničia ukazujú, že okrem zvýšenia kvality života 
ľudí, skracovanie pracovného času vedie k tomu, že za-
mestnanci odvedú svoju robotu efektívnejšie a zvládnu 
jej viac. U nás je táto téma o to aktuálnejšia, pretože dr-
žíme prvenstvo v hodinách odpracovaných v noci, ako aj  
v neštandardných pracovných časoch,“ vysvetlila vicepre-
zidentka KOZ SR. 
 Spokojný, zdravý a kreatívny zamestnanec je – 
podľa doterajších zistení - ekonomickým i neekono-
mickým prínosom pre zamestnávateľa, ako aj pre 
spoločnosť. Kratší pracovný čas by však podľa viceprezi-
dentky mohol navyše zvýšiť počet žien, ktoré sú aktívne 
na trhu práce a prispieť k rovnejším podmienkam žien  
a mužov, čo by mohlo viesť aj k prerozdeleniu starostlivos-
ti o rodinu a domácnosť.
 Ministerstvo práce, sociálnych vecí a rodiny SR však 
na otázku ohľadom úpravy dĺžky týždenného pracovného 
času zatiaľ neuvažuje a ani ju v najbližšom čase neplánuje 
otvárať na tripartitnom stretnutí so sociálnymi partnermi.

Af, TASR

BELGICKO ZAVIEDLO 4-DŇOVÝ 
PRACOVNÝ TÝŽDEŇ
 Belgická federálna vláda nedávno prijala dohodu o novom pracovnom zákonníku, ktorý poskytuje väčšiu fle-
xibilitu v práci, zvyšuje ochranu pracovníkov a umožní im pracovať len štyri dni v týždni. Zamestnanci, ktorí o ta-
kýto režim požiadajú, budú môcť po novom pracovať desať hodín denne namiesto súčasných, maximálne ôsmich. 
Za skrátený pracovný týždeň však dostanú rovnakú mzdu. Podobné zmeny nedávno zaviedlo aj Škótsko, Švédsko 
či Island.

 Spišskonovoveský výrobca chladiarenskej techno-
lógie si to môže dovoliť aj vďaka rekordným objemom 
výroby a vysokej produktivite práce, hoci zároveň čelí 
prudkému rastu nákladov na suroviny či dopravu.  

Zvýšia im mzdu aj v lete
 „Súčasťou dohody je plošné zvýšenie miezd 
všetkým zamestnancom od januára tohto roku o 23 
eur a ďalšie navýšenia formou mesačnej odmeny 
za lojalitu. Tá sa podľa počtu odpracovaných rokov  
v spoločnosti šplhá až do výšky 36 eur mesačne  
k základnej mzde,“ informovala koordinátorka komu-
nikácie spoločnosti, Emília GONDEKOVÁ. 
 Ako ďalej zdôraznila, ďalší rast mzdových taríf 
zamestnanci pocítia od júla 2022. „V platnosti ostá-
va aj ročný bonus vo výške 760 eur pre všetkých za-
mestnancov, mesačná variabilná zložka mzdy až do 
výšky 8-ich percent podľa výsledkov a ďalšie benefity. 
Celkové navýšenie miezd pre rok 2022 tak dosahuje 
priemernú úroveň percent“, dodala.

Operátori môžu napredovať
 Jednou z hlavných zmien - v rámci novej mzdovej 
politiky výrobcu - je program kariéry operátora. Vďaka 
zvyšovaniu svojej kvalifikácie budú mať operátori vý-
roby možnosť napredovať a zlepšovať si tak aj mzdové 
ohodnotenie na základe svojich znalostí a zručností. 
To by im, podľa vedenia závodu,  malo pomôcť vykom-
penzovať aj rastúce životné náklady.
 Najväčší zamestnávateľ na Spiši – spoločnosť 
Embraco - otvorili v roku 1999. Brazílskeho výrobcu 
kompresorov vlastnil a kontroloval americký koncern 
Whirlpool. Od roku 2019 patrí do japonskej skupiny 
Nidec Global Appliance, ktorá má viac ako 15 tisíc za-
mestnancov v deviatich krajinách sveta. Aktuálne má 
slovenský závod okolo 2 200 pracovníkov.        Af, Sita

V EMBRACU 
S VYŠŠÍMI MZDAMI
 Slovenský výrobca kompresorov a realizátor 
montáže chladiacich systémov – firma  Embraco zo 
Spišskej Novej Vsi – zvýšil od nového roka svojim 
zamestnancom tarifné mzdy v priemere o 6 per-
cent. Ďalšie mzdové navýšenie má prísť v lete. Je 
to výsledok úspešného kolektívneho vyjednávania 
so zástupcami odborov zo Základnej organizácie OZ 
KOVO Embraco. 

 Jeden z najväčších zamestnávateľov v regióne, pod 
ktorého strechou pôsobí viac ako 2000 zamestnancov, 
vyjednáva so Základnou organizáciou (ZO) OZ KOVO ZKW 
Dodatok č.1 k platnej kolektívnej zmluve, upravujúci navý-
šenie miezd zamestnancov.

Dominuje rast miezd 
 Po dvoch kolách vyjednávania dodatku sa návrh odbo-
rov nezmenil. Ako potvrdil Patrik MRIŽO, predseda ZO OZ 
KOVO ZKW, požadujú navýšenie základných miezd o 80 
eur a navýšenie letného a zimného bonusu z 500 eur na 
800 eur.
 Hovorí P.MRIŽO: „Zamestnávateľ je, samozrejme, 
opačného názoru a so základnými mzdami a letným  
a zimným bonusom nechce prakticky nič robiť. Z jeho po-
hľadu navýšenie spočíva v úprave variabilnej zložky mzdy, 
čo je pre odborovú organizáciu neprijateľné.“  

 A ďalej špecifikuje: „Baviť sa o nejakom 2%-nom navý-
šení základnej mzdy, a dokonca až od augusta tohto roku 
(u operátora je to 16 eur v hrubom) a presunúť u zamest-
nancov nad 5 rokov od mája 2% z variabilnej zložky mzdy 

za dochádzku do tarifnej (základnej) mzdy, čím sa pohyb-
livá (variabilná) zložka zníži z 18% na 16%,  je – podľa 
mňa - úplne zbytočné. Tento presun robí napr. operátorovi 
nárast hrubej mzdy o 2,50 eura, čo je pri dnešných cenách 
a inflácii úplne zanedbateľné.“
 Aj preto sa zástupcovia zamestnancov rozhodli 
vyhlásiť v kolektívnom vyjednávaní spor a požiadať 
ministerstvo práce a sociálnych vecí o určenie spros-
tredkovateľa. Ten by mal pomôcť nájsť obom sociálnym 
partnerom kompromis a pretaviť ho do podpisu sporného 
mzdového dodatku. 
 Ak sa to však nepodarí, nič nekončí. „Ak by sme sa 
nedohodli ani pred sprostredkovateľom, začneme zbierať 
podpisy zamestnancov o hlasovaní na vyhlásenie štrajku“, 
uzavrel odborový predák, P.MRIŽO.

pm, af

V ZKW Slovakia pred sprostredkovateľom
 Podnikové kolektívne vyjednávania sú v plnom prúde a nie vždy prebiehajú hladko a podľa predstáv zúčastnených. Aktuálne problém sporu v kolektívnom vyjednávaní 
riešia v závode na výrobu inovatívnych prémiových svetelných systémov a elektroniky  - v spoločnosti ZKW Slovakia, s.r.o., v Krušovciach pri Topoľčanoch.
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Z KOVÁCKEJ KUCHYNE

POSTREHLI STE

 Naposledy sa zvyšovali sumy stravného vo febru-
ári 2019. Tento mesiac sa berie ako základňa pre aktu-
álny výpočet stravného.

Zvýšenie stravného 
vo všetkých kategóriách
 „Mesačný kumulovaný index cien jedál a nealko-
holických nápojov v reštauračnom stravovaní za de-
cember 2021 dosiahol hodnotu 117,5 %, čo predsta-
vuje oproti základni zvýšenie o 17,5 percentuálneho 
bodu,“ hovorí ministerstvo práce. A to je dôvod, pre 
ktorý má dôjsť k prehodnoteniu aktuálnej sumy strav-
ného.
 Výška stravného sa pritom začala posudzovať až  
v januári 2022, nakoľko v roku 2020 bol z dôvodu pan-
démie prijatý Zákon č. 127/2020 Z. z., ktorý novelizo-
val § 8 zákona o cestovných náhradách. Takto sa do 
31. decembra 2021 neuplatňoval mechanizmus na 
zvyšovanie súm stravného.

Ako by to malo vyzerať
 Stravné pri pracovnej ceste, trvajúcej od 5 do 12 
hodín, sa má zvýšiť zo súčasných 5,10 eura na 6 eur. 
 Pri trvaní cesty od 12 do 18 hodín, to má 
stúpnuť zo 7,60 eura na 9 eur. 
 Pri pracovnej ceste, presahujúcej 18 hodín, má 
ísť o nárast zo súčasných 11,60 eura na 13,70 eura.

Vyššie aj sumy gastrolístkov
 Zámer rezortu počíta aj s navýšením hodnoty gas-
trolístkov - tá tvorí 75% hodnoty stravného pri pracov-
nej ceste v trvaní 5-12 hodín. Pri sume stravného na 
úrovni 6 eur tak bude minimálna hodnota stravova-
cej poukážky 4,50 eura.
„Zvýšené sumy stravného budú zamestnancovi patriť 
od prvého dňa kalendárneho mesiaca, nasledujúceho 
po kalendárnom mesiaci, v ktorom budú zverejnené  
v Zbierke zákonov SR. Vzhľadom na uvedené a na ďal-
šie fázy legislatívneho procesu sa v tomto štádiu le-
gislatívneho procesu nedá presne určiť účinnosť navr-
hovaného opatrenia,“ uviedlo ministerstvo práce.
Popri stravnom počas pracovných ciest chce minister-
stvo upraviť aj sumy základnej náhrady za používanie 
cestných motorových vozidiel pri pracovných cestách.

Zdroj: Ministerstvo práce, soc. vecí a rodiny SR, 
spracované redakciou

ZVÝŠI SA
OD MÁJA 

STRAVNÉ?
 Opatrením Ministerstva práce, sociálnych vecí 
a rodiny SR sa má od mája tohto roku zvýšiť suma 
stravného. Rezort práce predložil do medzirezort-
ného pripomienkového konania návrh opatrenia, 
podľa ktorého má stravné stúpnuť zo súčasných 
5,10 eur na 6 eur (pracovná cesta v dĺžke 5 až 12 
hodín). Proces pripomienkovania má trvať do 11. 
marca tohto roku, potom nasledujú ďalšie legisla-
tívne procesy, takže konečná účinnosť celého opat-
renia je zatiaľ otázna.

 Odborové združenie je - v zmysle platného právne-
ho poriadku SR - občianskym združením, nezávislým od 
politických strán, zamestnávateľov a štátnych orgánov. 
Cieľom „odborov“ je chrániť a presadzovať požiadavky 
svojich členov, obhajovať ich  zamestnanecké, pracovné, 
sociálne a kultúrne práva. Prostredníctvom odborov sa za-
mestnanci zúčastňujú na tvorbe spravodlivých a uspokoji-
vých pracovných podmienok.
 Podľa ustanovenia § 229 Zákonníka práce sa účasť 
zamestnancov na rozhodovaní zamestnávateľa, realizuje 
niekoľkými možnosťami, a to buď priamo, alebo prostred-
níctvom odborového orgánu, zamestnaneckej rady, alebo 
zamestnaneckého dôverníka. 
 Zákonník práce definuje štyri formy účasti zamest-
nancov na vytváraní spravodlivých a uspokojivých pra-
covných podmienok, konkrétne právo na spolurozho-
dovanie, prerokovanie, kontrolu a právo na informácie. 

 Osobitnou formou účasti zamestnancov na činnosti 
zamestnávateľa je kolektívne vyjednávanie. Podľa usta-
novenia §229 ods. 6 Zákonníka práce majú zamestnan-
ci právo na kolektívne vyjednávanie len prostredníctvom 
príslušného odborového orgánu, t. j. iba odborové  zdru-
ženie je subjektom, ktorý má právo vyjednávať kolektívnu 
zmluvu so zamestnávateľom v procese kolektívneho vy-
jednávania. Aj aj napriek skutočnosti, že kolektívna zmlu-
va platí pre všetkých zamestnancov, teda aj pre tých, ktorí 
nie sú členmi odborovej organizácie, počet členov odbo-
rov významne ovplyvňuje schopnosť odborov plniť svoje 
poslanie a ciele. Aj naše skúsenosti z kolektívneho vyjed-
návania dokazujú, že v podnikoch, kde existujú silné odbo-
ry s početnou členskou základňou, sú v kolektívnej zmluve 
dosiahnuté výhodnejšie pracovné podmienky a benefity 
pre zamestnancov, ako v podnikoch, kde je počet členov 
nízky.

 Kolektívne vyjednávanie predstavuje ťažiskovú časť 
v rámci tvorby spravodlivých a uspokojivých pracovných 
podmienok. Stranami kolektívneho vyjednávania sú za-
mestnávatelia na jednej strane a odborové organizácie na 
strane druhej. Výsledkom kolektívneho vyjednávania je 
kolektívna zmluva, ktorá upravuje pracovné a mzdové 
podmienky výhodnejšie ako Zákonník práce. Podmien-
ku výhodnejšej úpravy v kolektívnej zmluve výslovne defi-
nuje Zákonník práce v ustanovení § 231 ods. 1. V kolektív-
nej zmluve je možné napríklad dohodnúť vyššiu mzdu nad 
rámec platných právnych predpisov. 

 Podľa relevantných štatistických údajov majú za-
mestnanci v podnikoch, kde je platná kolektívna zmlu-
va, o 21% vyššie mzdy ako tam, kde odbory nepôsobia! 
 Okrem miezd upravujú kolektívne zmluvy celý rad ďal-
ších nárokov, napríklad pracovný čas, prestávky v práci, 
podmienky časového konta, nadčasovej práce, pracovnej 
pohotovosti, podmienky skončenia pracovného pomeru 
vrátane vyššieho nároku na odstupné, či odchodné, povin-
nosti zamestnávateľa v súvislosti s bezpečnosťou práce, 
úpravu rizikových pracovísk a prác, podmienky čerpania 
prostriedkov zo sociálneho fondu a mnoho ďalších.
 Okrem možnosti kolektívne vyjednávať, by ste 
členstvom v odborovej organizácii získali zázemie sil-
ného sociálneho partnera, ktorého zamestnávatelia 
rešpektujú. Jednotlivé odborové zväzy, v závislosti od 
interných pravidiel, poskytujú svojim členom bezplatné 
právne poradenstvo a zastupovanie pred súdmi v prípa-
de súdnych sporov so zamestnávateľmi, sociálnu výpo-
moc, poradenstvo v oblasti bezpečnosti a ochrany zdravia 
pri práci, ekonomické poradenstvo, právne poradenstvo  
a aktívnu spoluprácu pri podnikovom kolektívnom vy-
jednávaní, finančnú podporu počas štrajku, informačný 
servis, vzdelávacie aktivity v pracovnoprávnej oblasti  
a v oblasti profesijného vzdelávania. Taktiež je možné zís-
kať aj ďalšie finančné benefity, napr. zľavy v zmluvných 
zariadeniach SOREA.

Spracovalo Klientske centrum odborov, 
upravené redakciou

 V prípade, že Vás trápia pracovno-právne otázky, mô-
žete sa bezplatne obrátiť na právnikov OZ KOVO prostred-
níctvom predsedov svojej základnej organizácie OZ KOVO 
v podniku alebo na poradenské právnické  centrum – Kli-
entske centrum odborov:  https://www.kozsr.sk/klientske-
-centrum/

VÝHODY ČLENSTVA 
V ODBOROVEJ ORGANIZÁCII
 Mnoho ľudí vníma odbory na Slovensku ako socialis- 
tický prežitok, hoci ich základy boli položené v západ-
ných, tzv. demokratických krajinách. Takisto mnohí  
odbory kritizujú, hoci o ich práci toho veľa nevedia, ale 
smelo profitujú z výhod a benefitov uzatvorených ko-
lektívnych zmlúv. Takisto si niektorí ľudia význam od-
borov začnú uvedomovať až vtedy, keď sú „pritlačení 
k múru“ – majú pracovný úraz, hrozí im prepustenie  
z práce či pracovno-právny spor so zamestnávateľom. 
A vtedy sa obracajú na odbory, aby im pomohli, právne 
ich zastupovali, kolektívne vyjednávali, riešili ich pro-

blémy... Áno, odbory jediné môžu kolektívne vyjednávať 
a dohodnúť tak v kolektívnych zmluvách vyššie mzdy, 
lepšie pracovné podmienky, sociálne zvýhodnenia  
a pod. A sú také silné, aká veľká je podpora ich členov. 
Lebo odbory sú zamestnanci a zamestnanci sú odbory! 
Čím viac je odborovo organizovaných ľudí, tým je ich 
pozícia vo firme silnejšia. A kto si myslí, že by sa vedel  
v odboroch uplatniť, môže kandidovať do vedúcich po-
zícií v odboroch, nech pomôže zlepšiť kvalitu pracovné-
ho života nielen sebe, ale aj ľuďom, ktorí ho s dôverou 
do tejto funkcie nominovali.

PREČO TEDA BYŤ V ODBOROCH?  
A ČO TO ODBORY VLASTNE SÚ?
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 Exkluzívny prieskum ukázal, že voľné zdroje in-
vestuje polovica Slovákov. Viac než 50% Slovákov  
z akciových investícií na svetových burzách, na ktorých 
mohli minulý rok slušne zarobiť, však nič nemala.

 Naznačuje to prieskum agentúry Go4insight, vypraco-
vaný exkluzívne pre INDEX, podľa ktorého 52 % Slovákov 
v roku 2021 z bežného mesačného príjmu vôbec neinves-
tovalo. Neznamená to však, že tí, čo neinvestujú alebo ne-
sporia, sú aj chudobní, podotýka zástupca agentúry, Ras-
tislav KOČAN. Svoje peniaze mohli minúť na luxusnejšie 
tovary, dovolenku alebo na nákup auta či vybavenia do do-
mácnosti, prípadne majú hypotéku s vysokými splátkami.

V Bratislave sú vyššie 
príjmy aj výdavky
 Výsledky prieskumu ukazujú, že každému piatemu 
Slovákovi z mesačného príjmu po odpočítaní nákladov 
na bývanie, splátky úverov a bežnú spotrebu neostane 
prakticky nič.
 Na druhej strane, 8 % respondentov sa v prieskume 
vyjadrilo, že ušetrí viac než polovicu mesačného príjmu.
 To, koľko peňazí ľuďom po odpočítaní všetkých vý-
davkov ostáva, závisí od viacerých faktorov. Patrí medzi 
ne výška príjmu, vzdelanie, vek, aktuálna životná situácia, 
ako aj región, v ktorom žijú. Neplatí pritom priama úmera, 
že čím bohatší región, tým vyššie úspory.
 Nadpriemerné zostatky z príjmu na konci mesiaca 
– oproti všeobecnej populácii a iným starším vekovým 
skupinám – majú podľa prieskumu mladí ľudia do 24 
rokov. V tejto vekovej skupine až 18 % respondentov do-
káže „ušetriť“ viac než polovicu svojho príjmu. Dá sa to 
vysvetliť tým, že aj keď majú relatívne nízke zárobky, často 
žijú v domácnostiach s rodičmi, a tak šetria na výdavkoch.
 Platí aj opačný, a ešte výraznejší extrém. V kategórii 
ľudí do 24 rokov je 40 % takých, čo minú celý mesačný 
príjem. Na porovnanie, v prípade seniorov (ľudí nad 60 
rokov) je to „len“ 21 percent.
 Pomerne logicky možnosti úspor vychádzajú v závis-
losti od výšky príjmu. Najmenej si dokážu odložiť ľudia  
s príjmom do tisíc eur mesačne – tretina z nich ho minie 
celý bezo zvyšku. S vyšším príjmom rastie aj podiel ľudí, 
ktorí niečo ušetria.
 Z regionálneho hľadiska sú špecifickou kategóriou oby-
vatelia bratislavského regiónu. Prieskum priniesol pomer-
ne prekvapivé zistenie, ktoré sčasti narúša zažitú predsta-
vu, že ich vyššie zárobky znamenajú automaticky aj vyššie 
úspory. Práve v bratislavskom regióne je spomedzi 
všetkých krajov Slovenska najvyšší podiel ľudí, ktorým 
z mesačného príjmu po zaplatení výdavkov neostane 
nič. Je ich 25 percent, kým napríklad na strednom Slo-
vensku je to 17 percent.
 Ďalšie porovnanie: trom zo štyroch Bratislavčanov 
ostane najviac 20 % výplaty, kým napríklad na východ-
nom Slovensku je to - napriek nižším priemerným mzdám 
- 60 percent obyvateľov.

Regionálne rozdiely 
sa v kúpnej sile stierajú
 Príjmová priepasť medzi Bratislavou a zvyškom Slo-
venska je pritom výrazná. Priemerná mzda v Bratislav-
skom kraji podľa Štatistického úradu SR v treťom vla-
ňajšom kvartáli dosiahla 1429 eur. V Prešovskom kraji 
to bolo len 945 eur, čo je o tretinu menej.
 V kúpnej sile sa však regionálne rozdiely do istej miery 
stierajú. Dôvodom sú vyššie náklady na život v hlavnom 
meste, ktoré súvisia s výrazne vyššími splátkami hypoték 
ako v iných častiach Slovenska. Na túto okolnosť už v roku 
2020 upozornila analýza Národnej banky Slovenska (NBS). 
Poukázala najmä na vyššie ceny služieb v Bratislavskom 
kraji, ktoré sú od roku 2015 výrazne vyššie než v Prešov-
skom či v Banskobystrickom kraji. Do vyšších životných 
nákladov vstupujú aj výdavky na bývanie, medzi ktoré  
patria tiež splátky hypoték. Kým v hrubej mzde boli ostat-
né kraje na úrovni 69 % Bratislavy, v kúpnej sile po zapo-
čítaní nákladov na bývanie to bolo až 84 %. 

Investície Slovákov
 Z prieskumu tiež vyplýva, že vlani časť svojich pe-
ňazí investovalo 48 % Slovákov. 
 Najčastejšie si nechávali voľné finančné prostriedky na 
bežnom účte v banke (29%), alebo ich presunuli na spo- 
riaci či termínovaný účet (8%), hoci z nich nedostávali prak-
ticky žiadne úroky. Samozrejme, v týchto prípadoch nejde  
o investovanie v pravom zmysle slova. V prieskume sú pre-
to, aby sme získali lepší prehľad aj o tejto forme „odkla-
dania peňazí bokom“. Ide o pokračovanie „tradície“, podľa 
ktorej Slováci radi masívne odkladajú peniaze v banke. 
 Spomedzi investičných možností mali Slováci naj-
väčší záujem o podielové fondy, ktoré aktívne predá-
vajú prakticky všetky banky. Podľa prieskumu do nich 
vlani investovalo 6% Slovákov. Pre úplnosť, podľa Sloven-
skej asociácie správcovských spoločností sa minulý rok do 
podielových fondov investovalo celkovo 1,5 miliardy eur, 
čo je viac, než dohromady za tri roky predtým.
 Výrazne narástla popularita akciových fondov (650 
miliónov eur), hoci najviac zdrojov naďalej prišlo do 
zmiešaných fondov (vyše 800 miliónov eur).
 Z prieskumu agentúry ďalej vyplýva, že priamo do akcií 
alebo ETF fondov investovali 4% opýtaných. Kryptomeny 
si ako spôsob investície vybrali 3% respondentov, v prípa-
de zlata alebo iných komodít 2%.
 Mimoriadne vklady do tretieho piliera dôchodkové-
ho systému taktiež využili len dve percentá Slovákov 
(v praxi tretí pilier funguje vtedy, keď prispieva aj zamest-
návateľ). A pre mimoriadny vklad do druhého piliera sa 
rozhodlo iba 1% opýtaných.
 Rastúce ceny nehnuteľností prilákali na trh aj ľudí, 
ktorí investovali do realít. Kúpu nehnuteľnosti na inves-
tičný účel využilo 5 % opýtaných v prieskume.

TASR, sprac.redakciou

KAŽDÝ PIATY SLOVÁK 
NEUŠETRÍ NIČ

 Vyčlenené milióny z Environmentálneho fondu majú 
ísť pre slovenské podniky energeticky náročného priemys- 
lu – medzi nimi aj pre U.S.Steel Košice. Majú sa im tak 
kompenzovať zvýšené výdavky na elektrinu, ktorej cena 
rástla aj pre drahé povolenky na emisie. „Energeticky 
náročný priemysel na Slovensku tak konečne dostane 
kompenzáciu, ktorá je na úrovni približne 60 % prie-
mernej kompenzácie v rámci členských krajín EÚ. Zvý-
šenie finančných prostriedkov z Envirofondu predstavuje 
- v porovnaní s rokom 2020 - nárast o 175 %,“ podotkli 
zamestnávatelia.
 Prezident Republikovej únie zamestnávateľov a je-
den z viceprezidentov košickej fabriky U.S.Steel Košice,  

Miroslav KIRAĽVARGA, v tejto súvislosti ocenil, že po 
rokoch náročných diskusií vláda konečne prijíma roz-
hodnutia a uskutočňuje kroky v prospech konkurencie-
schopnosti slovenských priemyselných podnikov, ktoré 
na Slovensku zamestnávajú desaťtisíce ľudí. Navýšenie 
príspevkov pritom, podľa neho, v konečnom dôsledku 
predstavuje pozitívny krok pre celú krajinu. „Podniky sa 
môžu rozvíjať, zamestnávatelia môžu zamestnávať viac 
a viac ľudí a domácnosti sa nemusia obávať neistoty.  
A práve to je stav, o ktorý by sme sa spoločne mali usi-
lovať,“ konštatoval.

af, Sita

Viac peňazí z Envirofondu 
aj pre U.S.Steel Košice
 Zamestnávatelia  z viacerých energeticky náročných podnikov na Slovensku môžu byť spokojní. Po viace-
rých spoločných rokovaniach sa podarilo v januári tohto roka dohodnúť navýšenie finančných prostriedkov  
z Envirofondu na energetiku, a to z pôvodných troch na jedenásť miliónov eur. 

KRÁTKO
Nezamestnanosť mierne stúpla
 Nezamestnanosť začiatkom tohto roka na Sloven-
sku mierne stúpla. V januári dosiahla hodnotu 6,96%. 
Informovalo o tom Ústredie práce, sociálnych vecí  
a rodiny SR. Nezamestnanosť sa, podľa analytikov,  
v úvode roka tradične zvyšuje pre príval sezónnych 
pracovníkov a stojí za ňou aj vlna omikron a s ňou 
súvisiace obmedzenia. Už február by mohol priniesť 
známky oživenia, hoci miera nezamestnanosti prav-
depodobne ostane blízko januárovej hodnoty. „Hoci sa 
nezamestnanosť posledné mesiace rapídne nezvyšu-
je, naopak, voľných pracovných miest pribúda,“ tvrdí 
Viliam PÁLENÍK z Ekonomického ústavu SAV. Dôvo-
dom, podľa neho, boli nastavené opatrenia i skutočno-
sť, že mnohí zamestnanci zo zahraničia, zamestnávaní 
v tzv. sezónnych prácach, nespadali počas protikovido-
vých opatrení pod žiadnu podpornú schému, a tak ich 
to posunulo na úrady práce.

V nemocniciach od apríla len urgent?
 Ak sa do konca marca nedohodnú nemocnice so 
zdravotnými poisťovňami, od 1. apríla dostanú pacien-
ti len urgentnú starostlivosť. V praxi by to znamenalo, 
že sa opäť bude čakať napríklad na plánované výmeny 
kĺbov, hoci sa pri ustupujúcej vlne omikronu mala biela 
medicína viac rozbehnúť. Problém sa ťahá od minulej 
jesene, keď parlament odklepol rozpočet na tento rok. 
Do zdravotníctva má ísť 6,37 miliardy eur. Zdravotníci 
kritizovali, že sa ráta len so základnou valorizáciou pla-
tov, prekážali im aj nízke plánované výdavky a zníženie 
platieb za poistencov štátu o 230 miliónov eur. Nemoc-
nice o navýšení financií rokujú už tri mesiace, odpo-
veď všetkých troch poisťovní je rovnaká: Platby môžu 
byť len do výšky rozpočtu, a ten nekryje ani potreby 
zamestnancov. Finančná rezerva 232 miliónov eur,  
o ktorú sa zdravotnícky rozpočet vlani znížil, je pritom 
na účte ministerstva financií. Minister Igor MATOVIČ re-
zortu zdravotníctva odkázal, že by mali zrevidovať svo-
je výdavky a tam ušetriť 250 miliónov eur.

Štátna v strate, súkromné v zisku
 Všeobecná zdravotná poisťovňa skončila za minulý 
rok - podľa predbežných výsledkov Úradu pre dohľad 
nad zdravotnou starostlivosťou - v strate 87,2 milió-
na eur. Súkromná zdravotná poisťovňa Dôvera dosiah-
la zisk 10,5 milióna eur a súkromná Union zdravotná 
poisťovňa zisk 3,5 milióna eur. Na základe predbežné-
ho vyhodnotenia plnenia ukazovateľov podľa európ-
skeho štandardu však nemá ani jedna z troch zdra-
votných poisťovní dostatočné kapitálové vybavenie. 
Podľa úradu chýba štátnej poisťovni viac ako 600 mi-
liónov eur, Dôvere takmer 300 miliónov eur a Unionu 
viac ako 80 miliónov eur. Podľa aktuálnych prepočtov 
v celom systéme verejného zdravotného poistenia ak-
tuálne chýba minimálne 382 miliónov eur.

Školskí odborári v pohotovosti
 Po neúspešných rokovaniach o 10 %-nom  navý-
šení miezd pre všetkých zamestnancov v školstve vy-
hlásil Odborový zväz pracovníkov školstva a vedy na 
Slovensku začiatkom februára štrajkovú pohotovosť. 
Následne zisťoval medzi svojimi členmi podporu na 
vyhlásenie ostrého štrajku. Situáciu však skomplikova-
la vojna na Ukrajine. Odborový zväz pracovníkov škol-
stva a vedy sa preto rozhodol oddialiť termín štrajku. 
Ako uviedol predseda zväzu, Pavol ONDEK, teraz je si-
tuácia komplikovaná a chcú byť v prvom rade solidár-
ni voči tým, ktorí to najviac potrebujú. Všetko je však, 
podľa neho, pripravené a keď sa situácia upokojí, štrajk 
by mohol byť najskôr koncom marca. 

Nehnuteľnosti zdraželi 
o viac ako 10 %
 Nehnuteľnosti na bývanie v poslednom štvrťroku 
2021 zdraželi o viac ako 10 %. Vyplýva to z aktuálnej 
správy Štatistického úradu SR. „Vysoké hodnoty medzi- 
ročného rastu v 4. štvrťroku 2021 sme zaznamenali 
ako pri existujúcich nehnuteľnostiach o 10,5 %, tak pri 
nových nehnuteľnostiach o 10,9 %,“ poznamenal úrad 
s tým, že svoj medziročný rast výrazne zdynamizovali 
najmä nové nehnuteľnosti.

TASR, Sita, red.
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Pracovno-právna poradňa a BOZP

 „Ministerstvo práce vníma potrebu zatraktívniť zá-
robkovú činnosť, súvisiacu s vymedzenými sezónnymi 
prácami v sektore poľnohospodárstva a cestovného ru-
chu,“ tvrdí rezort práce. Ako uvádza, predkladatelia svoj 
návrh s ministerstvom práce vopred prerokovali a pred-
ložili aj štúdiu, ktorá poukazuje na riešenie sezónneho 
zamestnávania v rámci štátov Európskej únie. Nove-
la Zákonníka práce by tak podľa nich mala pomôcť pri 
zamestnávaní približne 17 tisíc ľudí, čím by Sociálnej 
poisťovni klesli príjmy z poistného v sume o zhruba 2,5 
milióna eur v tomto roku a približne o 3,9 milióna eur  
v budúcom roku.
 Osoba, pracujúca na dohodu o pracovnej činnosti, 
ktorá vykonáva sezónne práce, by mala byť povinne 
poistená na všetky poistenia zamestnanca. Týmto sa, 
podľa predkladateľov, zabezpečí zníženie administratív-
nej záťaže zamestnávateľa pri prihlasovaní a odhlasova-
ní tohto zamestnanca. Pre takého zamestnanca sa má 
však zaviesť odvodová odpočítateľná položka na pla-
tenie poistného na starobné poistenie a poistenie v ne-
zamestnanosti, ktorá má tvoriť polovicu z priemernej 
hrubej mzdy na Slovensku spred dvoch rokov. Keďže 
priemerná hrubá mzda na Slovensku za rok 2020 dosiahla 
1 133 eur, táto položka by bola v tomto roku na úrovni 
566,50 eura. 
 Ak sezónny zamestnanec, pracujúci na dohodu, do- 
siahne mesačný príjem v sume rovnej alebo nižšej, ako je 
navrhovaná odvodová odpočítateľná položka, nebude on, 
ani jeho zamestnávateľ platiť poistné na starobné poiste-
nie a poistné na poistenie v nezamestnanosti. Zamestna-
nec a jeho zamestnávateľ budú z príjmu platiť poistné na 
nemocenské poistenie a poistné na invalidné poistenie, 
a zamestnávateľ aj poistné na úrazové poistenie, poist-
né na garančné poistenie a poistné do rezervného fondu 
solidarity. Ak sezónny pracovník ako „dohodár“ dosiahne 
mesačný príjem, ktorý bude vyšší ako odvodová odpočí-
tateľná položka, spolu so svojím zamestnávateľom zapla-
tia poistné na starobné poistenie a poistné na poistenie  
v nezamestnanosti len zo sumy, ktorá prevyšuje odpo-
čítateľnú položku. Za obdobia, počas ktorých sa nebude 
platiť poistné, sezónnemu pracovníkovi nevznikne nárok 
na predčasný starobný dôchodok, starobný dôchodok  
a súvisiace pozostalostné dôchodky, ani na dávku v ne-
zamestnanosti.
 V prvý marcový deň zároveň končí doba medzire-
zortného pripomienkového konania k poslaneckému 
návrhu novely Zákonníka práce a zákona o sociálnom 
poistení vo vzťahu k navrhovanej novej dohode o pra-
covnej činnosti na výkon sezónnej práce (dotýka sa 
poľnohospodárstva a cestovného ruchu). 
 Odborové zväzy, ktoré zastrešujú zamestnancov v poľ-
nohospodárstve a cestovnom ruchu, k návrhu nepredložil 
žiadne pripomienky.
 Podľa dôvodovej správy: „Zámerom legislatívnej inici-
atívy je riešenie problematickej situácie poľnohospodárov 
a poskytovateľov služieb v cestovnom ruchu, ktorá spočí-
va v náhlom nedostatku pracovníkov počas obdobia zvý-
šenej potreby v oblasti ľudských zdrojov, ktorá je vyvolaná 
charakterom sezónnosti niektorých druhov prác.“ Tento 
kontext však bude možné posúdiť až ako celok, keď bude 
zákon predložený aj so schválenými pripomienkami.
 Terajšia úprava umožňuje dohodu o pracovnej čin-
nosti na max. 10 hodín týždenne. Na základe navrho-
vanej úpravy by zamestnanec na dohodu o pracovnej 
činnosti na výkon sezónnej práce mohol vykonávať 
prácu, kde priemerný týždenný pracovný čas by mohol 
byť až 40 hodín týždenne. Fakticky jeden takýto dohodár 
by mohol nahradiť doterajších štyroch, čím by sa mohol 

riešiť nedostatok zamestnancov a napr. úroda by nezhni-
la na poliach a zabránilo by sa aj ekonomickým stratám.  
V súčte by to bolo max. 520 hodín počas trvania dohody.  
 Podpredsedníčka Rady OZ KOVO, JUDr. Monika Be-
nedeková, v rámci procesu pripomienkovania, koncep-
ciu celého návrhu v podstate prijala, aj keď s dvoma 
možnými pripomienkami.

Pripomienka k čl. I zákon 
č. 311/2001 Z. z. Zákonník práce
 Podľa navrhovanej úpravy podmienka výnimočnosti 
uzatvárania dohôd o prácach, vykonávaných mimo pra-
covného pomeru, sa nevzťahuje na dohodu o pracovnej 
činnosti na výkon sezónnej práce. Na dohody o prácach, 
vykonávaných mimo pracovného pomeru, sa  všeobecne 
nevzťahuje §152 Zákonníka práce, ktorý upravuje stravo-
vanie zamestnancov a povinnosť zamestnávateľa zabez-
pečiť zamestnancom stravovanie. Podľa predloženého 
návrhu priemerný týždenný pracovný čas za dobu trvania 
dohody o pracovnej činnosti na výkon sezónnej práce, naj-
viac však za štyri mesiace, nesmie presiahnuť 40 hodín. 
Navrhujeme preto, obdobne ako je to pri zamestnancoch v 
pracovnom pomere, aby sa aj na dohody o pracovnej čin-
nosti na výkon sezónnej práce primerane aplikoval §152 
Zákonníka práce.

Pripomienka k čl. I zákon 
č. 311/2001 Z. z. Zákonník práce
 Zámerom legislatívnej úpravy je riešiť problematickú 
situáciu a nedostatok pracovníkov v poľnohospodárstve  
a cestovnom ruchu. Zákonník práce v §228a upravuje:  
„Ak spôsob skončenia nevyplýva priamo z uzatvorenej 
dohody, možno ju skončiť dohodou účastníkov k dohod-
nutému dňu a jednostranne len výpoveďou bez uvedenia 
dôvodu s 15-dennou výpovednou dobou, ktorá sa začína 
dňom, v ktorom sa písomná výpoveď doručila.“ Zámerom 
navrhovanej právnej úpravy je teda riešiť nedostatok za-
mestnancov a na druhej strane sa zamestnávateľom 
ponecháva možnosť jednostranne vypovedať dohodu  
o pracovnej činnosti na výkon sezónnej práce bez uvede-
nia dôvodu s 15 dennou výpovednou dobou. Pokiaľ za-
mestnávateľ využije možnosť takto dohodu vypovedať, 
navodzuje to dojem, že v skutočnosti nepotrebuje riešiť 
nedostatok zamestnancov, čo by bolo v rozpore so zá-
merom legislatívnej úpravy. Navrhujeme preto sprísniť 
podmienky na strane zamestnávateľa vo vzťahu k mož-
nosti vypovedať dohodu o pracovnej činnosti na výkon se-
zónnej práce, napr. obdobne ako pri pracovnom pomere,  
v jednomesačnej výpovednej dobe, ktorá začína plynúť od 
prvého dňa kalendárneho mesiaca, nasledujúceho po do-
ručení výpovede.

Zdroj: SITA, JUDr. M.Benedeková, 
spracované redakciou

Znížia sa odvody pri sezónnych 
prácach v poľnohospodárstve 
a cestovnom ruchu?
 Ministerstvo práce, sociálnych vecí a rodiny SR súhlasí s prijatím novely Zákonníka práce, 
ktorou sa majú od polovice apríla znížiť mzdové náklady zamestnávateľov pri zamestnávaní 
sezónnych pracovníkov v sektore poľnohospodárstva a cestovného ruchu. Takýto návrh, ktorý 
parlament začiatkom februára posunul do druhého čítania, predložili poslanci Národnej 
rady SR Jaroslav KARAHUTA a Jozef LUKÁČ (Sme rodina). Navrhujú zaviesť odvodovú 
odpočítateľnú položku pri sezónnych prácach. Má ísť o výnimku z platenia poistného 
na starobné poistenie a poistného na poistenie v nezamestnanosti. Povinnosti zamestnávateľa v ob-

lasti bezpečnosti a ochrany zdravia 
pri práci upravuje Zákon č. 124/2006 
Z.z. o bezpečnosti a ochrane zdra-
via pri práci a o zmene a dopl-
není niektorých zákonov v znení 
neskorších predpisov (ďalej len „zákon č. 124/2006 
Z.z.“). Medzi povinnosti zamestnávateľa, v zmysle uve-
deného zákona, patrí aj povinnosť vykonávať opatre-
nia so zreteľom na všetky okolnosti, týkajúce sa práce 
a v súlade s právnymi a ostatnými predpismi na zais-
tenie bezpečnosti a ochrany zdravia pri práci (ďalej len 
„BOZP“), ako aj zabezpečovať, aby chemické faktory, 
fyzikálne faktory, biologické faktory, faktory, ovplyv-
ňujúce psychickú pracovnú záťaž a sociálne faktory 
neohrozovali bezpečnosť a zdravie zamestnancov. 

 Povinnosti zamestnávateľa sú v tomto smere 
upravené aj v Zákone č. 355/2007 Z.z. o ochrane, 
podpore a rozvoji verejného zdravia a o zmene a do-
plnení niektorých zákonov v znení neskorších pred-
pisov (ďalej len z „zákon č. 355/2007 Z.z.“). V zmysle 
uvedeného zákona je zamestnávateľ povinný zabez-
pečiť opatrenia, ktoré znížia expozíciu zamestnancov  
a obyvateľov fyzikálnym, chemickým, biologickým 
alebo iným faktorom práce a pracovného prostredia 
(ďalej len „faktory práce a pracovného prostredia“) 
na najnižšiu dosiahnuteľnú úroveň, najmenej však 
na úroveň limitov, ustanovených osobitnými predpis-
mi, ako aj zabezpečiť posúdenie zdravotného rizika  
z expozície faktorom práce a pracovného prostre-
dia a na základe tohto posúdenia zabezpečiť vypra-
covanie písomného posudku o riziku s kategorizáci-
ou prác z hľadiska zdravotného rizika v spolupráci  
s pracovnou zdravotnou službou. 

 Zákon č. 355/2007 Z. z. upravuje teda povinnos-
ti zamestnávateľa v oblasti ochrany zdravia pri prá-
ci, z ktorých vyplýva nasledovný postup:
 každý zamestnávateľ je povinný zabezpečiť po-
súdenie zdravotného rizika na pracovisku pracovnou 
zdravotnou službou, a to v lehotách v zmysle zákona,
 k objektívnemu posúdeniu zdravotného rizika na 
pracovisku pracovnou zdravotnou službou sú potreb-
né výsledky kvalitatívneho a kvantitatívneho zisťova-
nia zdraviu škodlivých  faktorov v pracovnom prostre-
dí (ďalej „meranie“), ktoré vykoná odborne spôsobilá 
osoba; meranie je povinný zabezpečiť zamestnávateľ, 
následne pracovná zdravotná služba vypracuje pre 
zamestnávateľa posudok o riziku, ktorého súčasťou je 
kategorizácia prác jednotlivých profesií na pracovisku 
na základe výsledkov merania (vrátane návrhu kategó-
rie 3 a 4), 
 posudok o riziku, ktorý obsahuje výsledky merania, 
sú súčasťou návrhu, ktoré je povinný predložiť zamest-
návateľ - v spolupráci s pracovnou zdravotnou službou 
- orgánu verejného zdravotníctva na zaradenie prác do 
kategórie 3 alebo 4.  

BOZP: 
FAKTORY PRÁCE 
A PRACOVNÉHO 
PROSTREDIA 
– povinnosti zamestnávateľa, 
dôležité lehoty

Pokračovanie na 7. strane.
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 V tejto súvislosti obsahuje Zákon č. 355/2007  
Z. z.  nasledovné dôležité lehoty:
• posúdenie zdravotného rizika, vypracovanie kate-
gorizácie prác a posudku o riziku najneskôr do 2 me-
siacov od začatia činnosti (od uvedenia priestorov do 
prevádzky) - § 63d ods. 2 zákona č. 355/2007 Z. z.,
• uvedenie priestorov do skúšobnej prevádzky, ak si 
to vyžaduje objektivizácia faktorov pracovného pros- 
tredia; lehotu (termín) dokedy trvá skúšobná prevá-
dzka, t. j. dokedy musí zamestnávateľ zabezpečiť ob-
jektivizáciu faktorov pracovného prostredia a požiadať  
o uvedenie priestorov do trvalej prevádzky je súčas-
ťou rozhodnutia príslušného orgánu verejného 
zdravotníctva v tejto veci,
• opakované posúdenie zdravotného rizika pracov-
nou zdravotnou službou na pracovisku, na ktorom za-
mestnanci vykonávajú prácu, zaradenú do kategórie 2 
(lehota 24 mesiacov),  do kategórie 3 alebo 4 (lehota 
1 rok),  
• pri zmene pracovných podmienok, ktorá by mohla 
mať vplyv na mieru zdravotného rizika alebo kategó-
riu práce - zamestnávateľ je povinný bezodkladne 
zabezpečiť - v spolupráci s pracovnou zdravotnou 
službou - nové posúdenie zdravotného rizika a vy-
pracovanie nového, resp. doplneného  posudku  
o riziku,
• zamestnávateľ je povinný predložiť orgánu verej-
ného zdravotníctva v spolupráci s pracovnou zdravot-
nou službou návrh na zaradenie prác do kategórie 
3 alebo 4 bezodkladne po vypracovaní posudku  
o riziku pracovnou zdravotnou službou.  

 Posudzovanie zdravotného rizika na pracovisku je 
teda proces, ktorého dôležitým podkladom je proto-
kol o meraní faktorov v pracovnom prostredí. Výsle-
dok tohto procesu posudzovania zdravotného rizika  
je písomný dokument - posudok o riziku s kategorizá- 
ciou prác. Zamestnávateľ si splní povinnosť, uloženú  
v § 30 ods. 1 písm. b) zákona č. 355/2007 Z. z. len 
v tom prípade, ak má na pracovisku dokument, po-
sudok o riziku, vypracovaný pracovnou zdravotnou 
službou. Tento dokument zamestnávateľ predkladá 
orgánu verejného zdravotníctva pri výkone štátneho 
zdravotného dozoru na pracovisku, alebo je posudok 
o riziku súčasťou návrhov, ktoré je zamestnávateľ po-
vinný predložiť orgánu verejného zdravotníctva  na po-
súdenie podľa § 52 ods. 1 písm. b) zákona č. 355/2007 
Z. z.  (napr. návrhu na zaradenie prác do kategórií 3 
alebo 4).

Zdroj: stanovisko Úradu verejného zdravotníctva SR

Spracovala: Ing. Tímea Szabóová, 
vedúca Úseku ZIBP a kolektívneho vyjednávania 

OZ KOVO, Bratislava

BOZP: 
FAKTORY PRÁCE 
A PRACOVNÉHO 
PROSTREDIA 
– povinnosti zamestnávateľa, 
dôležité lehoty
Pokračovanie z 1. strany.

 Lajkami podporovaní vyzývatelia sa dnes asi pod kaž-
dým príspevkom na sociálnych sieťach obracajú na odbo-
ry s výzvou, aby vyhlásili generálny štrajk. Svojimi inter-
netovými obdivovateľmi podporovaní amatérski „politici“ 
dokonca natáčajú videá, v ktorých srdcervúco vyzývajú 
odbory k tejto aktivite. 

 Moja otázka však znie: Čo očakávame od tohto ge-
nerálneho štrajku a kto nás vlastne k nemu vyzýva?
 Jedna odpoveď je istá. Ambície politikov i „kvázi“ po-
litikov sú jasné. Snaha o prihriatie si polievočky, získania 
niekoľkých politických bodíkov na úkor iných pre najbližšie 
voľby, zviditeľnenie sa „na billboardoch“ niekoho iného, 
zaujatie miesta na podujatí, ktoré zorganizoval a zaplatil 
niekto iný, či len prenesenie zodpovednosti za vlastnú ne-
mohúcnosť. O nič viac nejde. 
 Tá druhá? Vírus tu stále je, pláva v povetrí medzi nami, 
našimi priateľmi, príbuznými. Zráňa nás na kolená, často 
i zabíja. Či si to určitá skupina ľudí pripúšťa alebo nie. Nie 
je to výmysel bývalého alebo terajšieho ministra zdravot-
níctva, ani iných ministrov. Dokonca to nie je – a to s prav-
depodobnosťou, rovnajúcou sa istote - ani dôsledok pre-
došlých Ficových vlád a „finančných prešľapov a zlodejín 
ich priateľov“. Ten hnusný „kovid“  tu  stále je a likviduje 
nás nielen po zdravotnej stránke, ale aj s následným eko-
nomickým úpadkom. 
 Ekonomiku však nelikviduje samotná choroba, ale roz-
hodnutia dnešných mocipánov, ktorými sa snažia plátať 
diery, cez ktoré k nám sem tá pliaga preniká a ich - skôr 
mene,j ako viac - pomoc aj so všetkými plusmi a mínus-
mi. Chaotické rozhodnutia, ktoré sa zmenia skôr, ako ich 
ukotvia na papieri a rôzne opatrenia, ktoré nás všetkých 
viac - menej (skôr viac, ako menej) obmedzujú a po dvoch 
rokoch sa už stávajú neznesiteľnými. No a do toho výzvy  
a apely na odbory, aby vyhlásili generálny štrajk. Nie však 
kvôli zmene vlády, ekonomickým dopadom, nekompe-
tentným rozhodnutiam či nedostatočnej sociálnej a eko-
nomickej pomoci v tomto náročnom čase, ale kvôli zdra-
votným opatreniam, ktoré nám strpčujú život?! To naozaj? 

 ÁNO, ZORGANIZUJME GENERÁLNY ŠTRAJK!
 Áno, poďme do toho! Nás netreba vyzývať na to, aby 
sme sa zobudili. My sme aj v nedávnej minulosti stáli na 
námestiach a protestovali, blokovali fabriky a štrajkovali. 
Kováci nikdy neboli odborármi, ktorí by sa báli ísť do boja 
za svoje, ktorí by váhali vystúpiť na tribúny či pochodovať 
ulicami a skandovať pred podnikmi. O to viac, že na gene-
rálny štrajk máme dôvod! Dokonca niekoľko.

 ALE URČITE NIE PRE NIEKTORÉ OPATRENIA V BOJI 
PROTI „KOVIDU“ ALEBO PRE  POČET OČKOVANÍ! 
 Dôvod prvý - porušenie volebného sľubu polovice 
vládnych strán, že nebudú rušiť žiadne sociálne benefity, 
keď budú vo vláde a na ktorý nalákali časť voličstva. No do 
polroka (s využitím už rozbehnutej pandémie a vyhláse-
ného núdzového stavu) z tohto prísľubu boli len otrhané 
plagáty na billboardoch a plané výkriky na predvolebných 
pódiách. 
 Dôvod druhý - pre cca 300 000 ľudí by druhým dôvo-
dom, prečo hovoriť o masívnych protestoch aj v podobe 
generálneho štrajku, mala byť zmena dva roky platného, 
ústavného zákona o zastropovaní dôchodkového veku. Zá-
kona, ktorý sa nestihol ani uplatniť  (dnes totiž ešte odchá-
dzajú do dôchodku ľudia, ktorých vek nepresiahol 63 rokov). 
 Dôvod tretí – podobne, ako predošlý zákon, nestihol 
sa ani „ohriať“ a bol zmenený. Zákon o minimálnej mzde. 

Tak dlho kričali zamestnávatelia, že sa nevedia zariadiť, 
keď nevedia predpokladať výšku minimálnej mzdy na ďal-
šie obdobie  (a pritom sa stačilo s odborármi dohodnúť!) 
až predošlá vláda prišla so vzorcom, ktorý ďaleko dopre-
du oznamoval, ako bude minimálna mzda vyzerať v bud-
úcnosti. No a ten dôvod, prečo byť pred fabrikami kvôli 
minimálnej mzde je ten, že jednoduchou zmenou jednej 
konštanty vo vzorci prišli najmenej zarábajúci zamest-
nanci za dva roky o 800 eur! A že to nie je zásadne veľká 
skupina zamestnancov? Áno, z cca 2,2 milióna aktívnych 
zamestnancov je to cca 11%. 
 Spolu s minimálnou mzdou možno ešte ostrejšie kri-
tizovali zamestnávatelia rast príplatkov za neštandardné 
formy práce (práca v noci, cez víkend...), ktoré sa upravo-
vali spolu s minimálnou mzdou. Ani toto sa od tohto ro-
ka nedeje. Príplatky ostávajú vo výške, pevne stanovenej  
v Zákonníku práce. Ak si ich, samozrejme,  nedojednáte  
v kolektívnej zmluve inak.
 Sú aj ďalšie dôvody – zmeny v zdaňovaní 13. a 14. 
miezd, zrušenie 13. dôchodkov, sociálnych benefitov pre 
rodiny z deťmi v podobe obedov zadarmo alebo dopravy...  
V dnešnej dobe aj aktuálna situácia v súvislosti s rastom 
cien energií a s následným rastom cien potravín a služieb 
bez adekvátnej reakcie štátu a kompenzácie. Spolu s prehl-
bujúcou infláciou bude mať zásadný dopad nielen na sku-
pinu zamestnancov s minimálnou mzdou, ale aj na množ-
stvo slovenských rodín, odkázaných na jeden alebo dva 
nízke príjmy, dôchodcov, menej kvalifikovaných ľudí atď. 
 Rovnako aj zrušenie rozširovania kolektívnych zmlúv 
vyššieho stupňa, ktoré mohli aspoň čiastočne pomôcť 
zamestnancom v boji o ich zaslúžené mzdy. Rozbitý, ne-
funkčný, resp. len formálny sociálny dialóg v tripartite, ki-
lečká z dielne ministra hospodárstva, ktoré majú údajne 
zlepšiť podnikateľské prostredie, no, žiaľ, vo viacerých prí-
padoch na úkor toho zamestnaneckého.
 Samozrejme, ako občianske združenie máme právo 
vyjadrovať sa aj k iným celospoločenským udalostiam  
a verejným politikám. Aj preto jedným z dôvodov je aj ini-
ciatíva veľkej časti obyvateľov Slovenska na vyhlásenie 
referenda o skrátení volebného obdobia. Bohužiaľ, stále 
nevyslyšaná.
 Nakoniec chcem dodať, že odborové združenia sú or-
ganizácie, ktorým záleží na pokojnom živote v mieri, bez 
vojenských konfliktov kdekoľvek na svete, s požiadavkou 
odmietania akéhokoľvek zvyšujúceho sa zbrojenia a roz-
širovania vojenských oblastí. Budujme svet krajší, lepší 
slobodnejší pre našich nasledovníkov. Pozerajme sa na 
svet vlastnými očami, prezentujme svoje názory a pred-
stavy.  Ale nehádžme pritom granáty, neurážajme tých  
s iným názorom, počúvajme sa a hlavne komunikujme.  
A bojujme za seba, za svoje mzdy, svoju prácu, za svoj ži-
vot -napríklad podporou svojej odborovej organizácie pri 
vyjednávaní kolektívnej zmluvy, ktorá nám mnohé z toho 
môže garantovať. 

Lebo odbory sú také silné, 
akí silní a početní sú ľudia, 
ktorých združujú...

ZAPOJME SA TEDA 
DO GENERÁLNEHO ŠTRAJKU
A BOJUJME ZA SEBA!

Ing. Ján ŠLAUKA
člen predsedníctva 
Rady OZ KOVO

ZORGANIZUJTE ZORGANIZUJTE 
GENERÁLNY ŠTRAJK!GENERÁLNY ŠTRAJK!

ll Protest OZ KOVO  Protest OZ KOVO 
v Bratislave, 2021.v Bratislave, 2021.

Zaujalo Vás
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Lekár sa pýta pacienta:
- A akému športu sa venujete?
- Rybolovu, - odpovedá pacient.
- A vy tvrdíte, že vám to škodí                 
na srdce?
(Dokon enie tvorí tajni ku krížovky.)

www.scalpermedia.sk www.facebook.com/krizovkysusmevom

Krížovky s úsmevom

Voda je liek na všetko. 
Chceš schudnúť? Pi vodu!

Chceš byť krásny s peknou pleťou? Pi vodu!
Vytáča ťa niekto? Utop ho!

nnn

Rozprávajú sa dvaja štamgasti v krčme: 
„Ja náhodou moju svokru uznávam. Ona jediná bola 

proti našej svadbe!“
nnn

Nikto nedokáže počítať rýchlejšie ako chlap, ktorý 
stretne svoju bývalú s kočíkom...

nnn

Manželka vytýka manželovi: „To, že si v chladničke 
10-krát za večer ešte neznamená, že si otužilec!“

nnn

Oznam v reštaurácii: „V zmysle rozhodnutia 
Európskej únie, že názov jedla nesmie obsahovať 
žiadny hanlivý výraz k etnickej rase, Vás, vážení 
zákazníci, informujeme, že oddnes je Cigánska 

pečienka v našom ponukovom liste premenovaná 
na Neprispôsobivý rezeň.“

nnn

Stretnú sa zajac a had. 
Zajac hovorí: „Počuj, had, chcem sa ti ospravedlniť.“

Had sa zarazene pýta: „A za čo?“
Zajac: „Vieš, že som sa ti predtým vysmieval, 

že nemáš nohy.“
„To je zase nejaký vtip?!“ pýta sa had.

„Nie, naozaj, je mi to ľúto.“
„Dobre, ospravedlnenie prijímam,“ prikývne had.

„Dobre,“ vyskočí zajac, „tak ruku na to!“
nnn

Oznam na pálenici: Ak máš peniaze navyše 
a chceš ich investovať, kúp za ne pálenku. 

Kde inde dostaneš 40%!

Zasmejme sa

 Spoločnosť SOREA je známa hotelová sieť, ktorá vznikla 
v roku 1993 a patrí k najvýznamnejším subjektom cestov-
ného ruchu na Slovensku. Úspešne spolupracuje aj s Kon-
federáciou odborových zväzov SR, pričom členovia Klubu 
SOREA KOZ SR  majú možnosť využiť zľavy v jednotlivých 
zariadeniach, ktorých je v rámci Slovensku celkom 11 (situ-
ované sú vo Vysokých a Nízkych Tatrách, v Starej Ľubovni, 
Bratislave či v historickom kaštieli v Topoľčiankach)

 Aj v tomto roku získala táto hotelová spoločnosť pres-
tížne ocenenie Slovak Business Superbrands, ktoré jej bolo 
udelené už aj v rokoch  2017, 2018, 2019. Okrem toho je 
držiteľom certifikátu Dôveryhodná firma GOLD 2020 a Dô-
veryhodná firma 2021,2022. Tieto ocenenia predstavujú 
vzor úspešného rozvoja spoločnosti a neustáleho zvyšova-
nia hodnoty značky. 

 O udelení ocenenia Business Superbrands pritom roz-
hoduje expertná skupina odborníkov z oblasti marketingu, 
biznisu  i médií na základe prísnych kritérií a výberového 
konania, v ktorom sa dôraz kladie na marketing, PR aktivi-
ty atď.  

 Spoločnosti blahoželáme a prajeme veľa spokojných 
klientov.

Obľúbená hotelová sieť opäť bodovala


